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عرب سرخی فعال سیاسی اصلاح طلب:

بعضی ها می خواهند به بهانه اصلاح 
قانون اساسی نقش مردم را کمرنگ کنند

سرویس سیاسی- مدت هاست واژه هایی همچون 
تفاهم و تعامل در داخل، روند مذاکرات و اصلاح قانون 
اساسی در اخبار و تحلیل های سیاسی می شنویم و هر 
طیف و گروه سیاسی هم بسته به مناسبات خودشان با 
قدرت تعریف و تفسیر خودشان را دارند. این روزها که 
کشور شرایط خاصی را تجربه می کند مسئولان بیش از 
هر زمان دیگری به باز شدن گره ها در داخل نیاز دارند تا 
مردم را که قدری دلخور هستند در کنار خودشان داشته 
باشند. فیض الله عرب سرخی فعال سیاسی اصلاح طلب 
معتقد اســت که اگر ما امروز به اصل قانون بازگردیم، 
بسیاری از مشکلاتی که امروز کشور با آن درگیر است، 
رفع خواهد شد اما ایراد اساسی در این است که امروز 
در برخی جاها قانون کنار رفته است. گفت وگوی با این 

فعال سیاسی اصلاح طلب را بخوانید:
باتوجه به شرایط منطقه ای و جهانی که 
وجود دارد، چقدر ضرورت دارد ما در داخل به 

تعامل و تفاهم برسیم؟
اگر اختلافات موجود بر پایه برداشت واقعی و بر 
اســاس وجود برنامه ها و انتظارات متفاوت در جامعه 
باشــد، کاملا طبیعی اســت؛ چراکه در جامعه متکثر 
بــا نیروهای مختلف که راهکارهــای متفاوتی دارند، 
اختلاف نظر و سلیقه یک امر طبیعی  است. اما چیزی که 
در این تکثر اهمیت دارد، این است که قانون مداری باشد 
و همــه بپذیرند حول قانون کار کنند. در این صورت؛ 

این گونه مشکلات برطرف خواهد شد. 
من معتقدم اگر نیروهای سیاســی بپذیرند حول 
قانون رقابت کنند و مردم هم انتظارات شــان بر اساس 
قانون باشــد و پذیرش و یــا عدم پذیرش راهکارها بر 
اســاس قانون صورت گیرد، نبایــد دغدغه ای وجود 
داشــته باشد؛ ولی مشکل در کشــور ما این است که 
این اتفاق نمی افتد. اگر نگاهی به آنچه در کشــور رخ 
می دهــد بیندازید، می بینید که یــک انتخابات، حول 
برنامه و راهکارهای متفاوت نیست، در صورتی که هر 
جریانی یک راهکار دارد و فکر هم می کند مســیرش 
به صلاح کشــور و خواســت مردم است. از همین رو 
هنگامی که همه چیز بر محور قانون باشد، انتخابات به 
راحتی می تواند تعیین کند که نگاه موافق مردم چیست 
و بر مبنای همین نگاه، مشــکلات کشــور را می توان 
برطرف کرد. منتها امروز مشــکل ما این است که اصل 
بر قانون مداری و قانون محوری نیست. بنابراین تاکید 
می کنم اگر بخواهیم مشکلات را در بحث داخلی حل 
کنیم، راه حل بازگشــت به قانون است. اما امروز، وقتی 
در کشور یک انتخاباتی برگزار می کنیم همه نامزدهای 
یک جریان از وزیر گرفته تا معاون اول رئیس جمهور و 
رئیس مجلس همگی شان رد صلاحیت می شوند! پس 
برای افکار عمومی این سوال مطرح می شود که این رد 
صلاحیت بر مبنای چیســت؟ نمی شود قانونی وجود 
نداشته باشــد و این افراد صرفاً به تشخیص چند نفر، 
هرچقدر هم این اشــخاص آدم های خوب و صالحی 
باشــند، ردصلاحیت شــوند. بنابراین ما نیاز به تفاهم 
داریم، تفاهمی که حول قانون شکل بگیرد.  البته امروز 
مشکلات کشور تنها این نیست، چراکه سیاست هایی در 
کشور در حال اجرایی شدن هستند که محل اختلاف با 
مردم است. به طور مثال مردم در بحث سیاست خارجی 
و یا آزادی های داخلی یک نگاه دارند و مســئولان یک 
نظر و دیدگاه دیگر. حال ســوال پیش می آید این موارد 
چگونه باید حل شود؟ جواب این است که  با برنامه های 
جریانات  مختلف می توان این مشکلات را برطرف کرد 
اما آیا این اتفاق رخ داده است؟ خیر.  در گذشته، برجام 
به عنوان یک امر منحوس و متعفن که توســط دولت 
قبل امضاء شــده اســت، شایسته هر نوع تحقیری بود 
اما امروز مورد دفاع همان اشــخاصی است که روزی 
نقــدش می کردند بدون آن کــه تغییر معناداری در این 
قرارداد صورت گرفته باشــد یا بخواهد صورت گیرد.  
یا مثلا در موضوع فضای مجازی؛ امروز توسعه و بهبود 
کیفیت این فضا مورد انتظار جامعه اســت اما هر روز 
محدود تر می شود. کسی نمی تواند به مردم بگوید شما 
اشــتباه می کنید، مردم حق دارند که اشتباه کنند؛ چراکه 
آنان صاحب همه چیز هستند. حکومت نماینده و وکیل 
مردم است، مردم باید بتوانند وکیل شان را عوض کنند و 
هر وقت هم که خواستند بتوانند انتخاب دیگری داشته 
باشند و حتی هر وقت خواستند نمایندگان خود را عزل 

کنند. 
درباره همین محدودیتی که به آن ها اشاره 
می کنید، در جریان جنگ روســیه و اوکراین 
مشــاهده کردیم هنگامی کــه اینترنت مردم 
اوکراین قطع شــد، اینترنت ماهواره ای برای 
مردم این کشور فراهم شد، آیا چنین رویکردی 
باعث نمی شــود نــگاه مردم بــرای پیگیری 

مطالبات شان به خارج از کشور باشد؟
بله، هنگامی که مردم نتوانند انتظارت شــان را از 
طریــق نمایندگان و وکلای خودشــان برآورده کنند، 
طبیعتا رویکرد بیرونی پیدا می کنند. مهاجرت ها گام اول 
همین موضوع است. چرا مهاجرت صورت می گیرد؟ 
مهاجرت اگر بر مبنای وجود یک مشکل نباشد ایرادی 
ندارد؛ اگر مردم انتظارات شــان اینجا تامین شود اما در 
عین حال دلشــان بخواهد جای دیگری زندگی، کار و 
تحصیل کنند، مشــکل ندارد. اما در حال حاضر منشاء 
مهاجرت نارضایتی اســت و این خطرناک اســت و 
نتیجه اش این می شود که باسوادان، پولداران و نخبه ها 
مهاجرت کنند، کســانی که می توانند درد این مردم را 
برطرف کنند؛ اما شرایط باعث مهاجرت شان می شود. 

همان طور که هنگامی که به رســانه داخلی اجازه 
انعکاس اخبار را نمی دهیم مردم به سمت رسانه بیرونی 

می روند. در دوره آقای خاتمی که وضعیت رسانه های 
داخلی بهبود پیدا کرد، مردم کمتر به رسانه های بیرونی 
رجوع می کردند، بنابراین حاکمیت باید به عنوان وظیفه 
برود دنبال این که ببیند مردم چه چیزهای را می خواهند 
و همان را برای شان محقق کند. یک نماینده باید بداند 
اگر شأن، اعتبار و کرسی که دارد را از مردم گرفته است. 
اما اگر مردم نمی توانند کرسی شان را از شما پس بگیرند، 
یعنی یک جای قضیه عیب دارد که نمی توانند این کار را 
انجام دهند. اگر نظارت ها به گونه ای است که بسیاری از 
نخبه ها ردصلاحیت می شوند، این امر هم خلاف روح 
و متن قانون است و هم خلاف عقل و نظمی است که 

در دنیا وجود دارد.
به نظارت های انتخاباتی اشــاره کردید، 
اوج اعمال این نظارت در انتخابات سال های ۹۸ 
و ۱۴۰۰ مشاهده شد، اگر این اقدامات ادامه پیدا 
کند رفتار انتخاباتی مردم چگونه خواهد شد؟ 
آیا موجب بی تفاوتی آنان نسبت به حضور در 
انتخابات نمی شود؟ آیا باعث نمی شود از راه 

و روشی دیگر مطالبات شان را پیگیری کنند؟
مردم بی تفاوت نمی شوند، عصبانی می شوند. آنان 
هنگامی که احساس کنند نمی توانند نمایندگان شان را 
انتخاب کنند و بناست افرادی را به آن ها تحمیل کنند، 
عصبانی می شوند و جامعه عصبانی هم طبیعتا رفتارهای 
عصبانی خواهد داشت. »زمانی حکومتی وجود دارد که 
برآمده از انتظارات بیرونی و قدرت های جهانی است که 
به خواست مردمش توجهی ندارد، آیا حکومت ما چنین 
وضعیتی دارد؟ خیر. شما مشاهده می کنید بخش های 
مهم حکومت ما که سایر کشورها و قدرتمندان دنیا با آن 
مخالف هستند، برگرفته از انتخاب مردم است پس تنها 
پایگاهی که برای حاکمیت باقی می ماند؛ قدرت مردم 
اســت از همین رو اگر با مردم به گونه ای رفتار شود که 
صحنه را ترک کنند آن وقت حکومت تضعیف می شود. 
بعید می دانم کسی در حاکمیت کشور ما این را بخواهد 
بنابراین باید رفتارهای جاری و ساری را اصلاح کرد.«

چقدر ضروت دارد با توجه به اعتراضات 
معیشــتی و اقتصــادی که در کشــور داریم 
رویه ای که بین حاکمیــت و مردم وجود دارد 
اصلاح شــود، حرف مردم شــنیده شود و به 
بهانه مســائل امنیتی جلوی تجمعات شان را 
نگیرند، اگر این اتفاق نیفتد چه چالش هایی در 

کشورمان خواهیم داشت؟
تجمعــات مردم نوعاً اقتصادی اســت، شــاید 
موارد خاص و محدودی باشــد کــه تجمعات برای 
مطالبات غیراقتصادی شــکل گیرد. مثلا شنیدم برخی 
از احزاب درخواســت تجمع برای حمله روســیه به 
اوکراین را داشــته اند. تجمعات و اعتراضات مردمی 
اقتصادی اســت و اصلا سیاســی نیست که بخواهیم 
بحث دیگری داشته باشــیم. امروز با توجه به شرایط 
موجود و محدود شدن درآمدها، مردم گران شدن اقلام 
و تورم بالا را مشاهده می کنند. مردم می بینند زندگی شان 
نمی چرخد، به خصوص کسانی که دستمزدهای ثابت 
دارند گرفتاری شان بیشتر است، حال کسانی که دارای 
سرمایه هستند مانند کسبه و تجار می توانند قیمت های 
خودشان را رشــد دهند و مشکلات شان را حل کنند 
امــا آن هایی که حقوق دریافت می کنند مانند کارگران 
و کارمندان با معضل عدم تامین معاش مواجه هستند. 
آن چه مســلم است این اســت که سیاست های فعلی 
نتواسته انتظارات را برآورده کند و وضعیت درآمد های 
امروز محصول این سیاست هاســت، بنابراین باید در 
این سیاست ها بازنگری شود.  ما نیاز داریم برای این که 
سرمایه گذاری و شغل ایجاد کنیم، حجم اقتصادمان را 
بزرگ تــر  و درآمدهای خودمان را افزایش دهیم. باید 
درآمد سرانه را افزایش دهیم و با افزایش درآمدها بتوانیم 
سیاست هایی اعمال کنیم که تورم کاهش پیدا کند تا در 
نهایت وضعیت مردم بهبود پیدا کند بنابراین حکومت 
نیاز به این دارد در سیاست های خودش بازنگری کند.

رئیس جمهور بارها بر روابط با کشورهای 
همسایه تاکید کردند، آیا ما می توانیم صرفا با 
اتکاء به همسایگان نیازهای خودمان را برطرف 

کنیم و ارتباط با جهان را نادیده بگیریم؟
بانک ها و حمل و نقل ما تحریم است. بخش های 
مهمــی از تجارت ما تحریم اســت. حتی اگر تجارت 
هم از تحریم خارج شــود اما سیستم بانکی همکاری 
برای سیستم جهانی نداشته باشد کاری پیش نمی رود. 
نمی توان مانند عهد باستان به تجارت، تهاتر و تبادل کالا 
روی آورد. سیســتم باید بتواند کالا بفروشد و پولش را 
دریافت کند، هر کالایــی را از هرجایی که می خواهد 
بخــرد. نمی توان با گونی پول جابه جا کرد، باید بتوانیم 
با سیســتم بانکی کار کنیم، اما سیستم بانکی ما تحریم 

اســت. البته غیر اینکه سیستم بانکی ما تحریم است و 
سوئیفت هم برای ما بسته است، ما در لیست سیاه سیستم 
بانکی دنیا قرار داریم و تا رویکردمان را اصلاح نکنیم، 
مشــکلات ما حل نمی شود. بحث این نیست که ما با 
عراق و افغانســتان تبادل کالا داشته باشیم، بحث این 
است که اگر می خواهیم کشور توسعه پیدا کند و رشد 
اقتصادی داشــته باشیم و در آمد سرانه مردم بالا برود، 
نیاز داریم با اقتصاد دنیا کار کنیم. کشورهای کوچک تر 
و پایین تر برای اینکه کالا به آن ها بفروشیم، خوب هستند 
اما برای اینکه اقتصادمان را توسعه دهیم، مناسب نیستند 
چون راه به جایی نمی بریم. بعضی ها فکر می کنند تعامل 
با دنیا یعنی کوتاه آمدن از منافع ملی و اصول، مگر دولت 
اصلاحات که توانســت با دنیا تعامل کند، از اصولش 
کوتــاه آمد؟ هم رشــد اقتصادی خوبی داشــت، هم 
فضای داخلی را باز کرد و هم ارتباطات کشور را  با دنیا 
گسترش داد. این را من نمی گویم؛ تمامی شاخص های 
بعد انقلاب هم نشان می دهد بهترین رشدهای اقتصادی 
در دوران اصلاحاتی صورت گرفت که از هیچ منفعت 
ملی کوتاه نیامد. پس مذاکره به معنای تسلیم و فروش 

ارزش ها نیست.
هنگامی که دولت روحانی سر کار بود در 
مــورد هر اقدامی از مذاکره برای احیای برجام 
گرفته تا دیگر موارد ســنگ اندازی می شد، اما 
حال که قدرت یکدست شــده است می توانیم 
توقع داشته باشیم مشکلات موجود حل شود 
و یا در خود این یکدســتی هم ما شاهد وجود 

اختلافات خواهیم بود؟
یکدستی با فرض این که سیاست درستی انتخاب 
شود، در اجرا خوب است. اما اگر شما سیاست غلطی 
انتخاب کنید در این یکدســتی با سر به ته دره خواهید 
رفت. یکدســتی در اجرا با فرض اینکه سیاست ها را 
درست انتخاب کرده باشید، می تواند مفید باشد. حال 
چگونه سیاســت ها را می توان درست انتخاب کرد؟ 
در گفت وگو و تبــادل نظری که صورت می گیرد، در 
فضــای نقدی که به وجود می آید، در صحبت هایی که 
بین نیروهای سیاسی و نخبگان انجام می شود. اما وقتی 
یک مجلس دارید که نمی تواند تصمیم بگیرد، چه طور 
این یکدســتی می تواند مفید باشد؟ بنابراین نیاز داریم 
فضای سیاسی، اجتماعی و فرهنگی باز باشد؛ به جامعه 
گفت وگو کردن را تعلیم دهیم نه این که راهش را ببنیدم 
و به دنبال محدود کردن فضای مجازی باشــیم! باید به 
مردم یاد دهیم انتقاد کنند، اگر یکی فریاد زد ببینیم نیازش 
چیســت نه اینکه جلوی دهانش را ببنیدیم. در شرایط 
فعلی این اقدامات بسیار لازم و ضروری است که باید 

رخ دهد.  
این روزها مشــاهده می کنیم از ســوی 
جریان اصولگرایی بحث اصلاح قانون اساسی 
در صورت موافقت رهبری مطرح می شود، در 
صورتــی که در گذشــته اصلاح طلبان همین 
مطلب را عنوان کردند اما با برخورد تند جریان 
اصولگرایــی روبه رو شــدند، حال ســوالی 
که پیش می آید این اســت آیــا این جریان به 
ضرورت اصلاح این قانون پی برده یا به دنبال 
اقدام دیگری در اصلاح قانون اساسی می گردد؟ 
هر فردی هنگامی که ســخنی را می گوید، پشت 
حرفــش انتظاراتی دارد، بنابرایــن باید دید انتظار این 
جریان از اصلاح قانون اساســی چیســت؟ کسانی در 
پی این هســتند که ریاست جمهوری انتخاباتی را کنار 
بگذارند و نظام پارلمانی را شکل دهند. اگر ما به سمت 
نظــام پارلمانی برویم باتوجه بــه این که ما امروز  یک 
مجلس کم خاصیت داریم قطعا این مجلس کم خاصیت 
یک نخست وزیر کم خاصیت انتخاب می کند که نفعی 
برای مردم ندارد. این مجلسی که امروز می گوید اگر همه 
مردم با »طرح صیانت« مخالف باشــند ما باز هم دنبال 
می کنیم می خواهد برای مردم نخســت وزیر انتخاب 
کند؟ مبنای قانون اساســی دادن حق انتخاب به مردم 
اســت، این قانون می گوید از رهبری تا رئیس جمهور، 
شــوراها، مجلس و همــه ارکان به نوعی باید انتخاب 
شــوند. شــما نگاه کنید امروز انتخابات در مجلس ما 
این گونه شده که مردم از بین افرادی مشخص نماینده 
انتخاب می کنند. در انتخابات ریاســت جمهوری هم 
به همین ترتیب عمل می کنند که نشــان می دهد همین 
حدش را هم نمی خواهند تحمل کنند.این قانون اساسی 
قابل اصلاح است راهکارش هم آمده و تقدس ندارد؛ 
امــا باید ببینیم از این اصلاح چــه انتظاراتی داریم اگر 
اصلاح حذف مختصر نقش باقی مانده مردم است حتما 
به صلاح کشــور نیست اما اگر اصلاح در این باشد که 
نقش مردم در مدیریت و اداره کشور بیشتر شود که این 

کار خوبی است. 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: کسانی در پی اصلاح قانون اساسی هستند که قصد دارند ریاست جمهوری انتخاباتی را کنار بگذارند 
و نظام پارلمانی را شکل دهند. اگر ما به سمت نظام پارلمانی برویم باتوجه به این که ما امروز یک مجلس کم خاصیت داریم قطعا این مجلس کم خاصیت یک 

نخست وزیر کم خاصیت انتخاب می کند که نفعی برای مردم ندارد.

سرویس سیاسی- یــک کارشناس 
سیاســت خارجی گفــت: در خصوص 
مساله احیای برجام واقعیت این است که 
مــا انتظاراتی داریم که بــرای مثال از زبان 
آقای نبویان، نماینده مجلس بیان شده که 
دست نیافتنی است اما عدم تحقق آن را به 
گردن تیم آقای ظریف می اندازند و چقدر 
ساده انگارانه است که فکر کنیم تغییر افراد، 
رویکرد کشور در قبال موضوعات را تغییر 
می دهد. حسن بهشتی پور ، در تحلیل علت 
طولانی شــدن وقفه در مذاکرات وین از 
تاریخ بیســتم اســفندماه و در پاسخ به این ســوال که انتظار می رفت سفر معاون 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا به ایران و آمریکا تحولی را در این حوزه رقم 
بزند، موانع پیش روی بازگشــت هیات ها پای میز مذاکره چیست، گفت: مشکل 
امروز در روند احیای برجام به انتظاراتی که تهران و واشــنگتن از یکدیگر دارند، 
مربوط می شود؛  به این معنی که دو طرف انتظاراتی دارند که، این انتظارات تاکنون 
برآورده نشــده اســت و بنابراین در حال حاضر در بن بست قرار داریم. وی ادامه 
داد: در ایــن فرآینــد یک طرف باید از انتظارات خود عدول کند و تا آنجایی که از 
منابع آمریکایی شنیده ایم، این کشور قصد خارج کردن نام سپاه پاسداران از لیست 
گروه های تروریستی و تحریم را ندارد و ایران هم معتقد است که اولا، سپاه بخشی 
از نیروهای مسلح کشور است و قابل قبول نیست که بخشی از نیروهای مسلح یک 
کشور از سمت کشوری دیگر تحریم شده و تروریست نامیده شود و ثانیا سپاه در 
بخش های متعدد اقتصادی ایران بروز و ظهور دارد و این تحریم بخشی از اقتصاد 
ایران را همچنان در تحریم نگاه می دارد. بهشتی پور افزود: باید به این مساله هم توجه 
داشته باشیم که دایره این تحریم به قدری وسیع است که حتی از ورود یک خواننده با 
دارا بودن ویزای قانونی ایالات متحده به دلیل آنچه گذراندن دوران سربازی در سپاه 
عنوان شده، به این کشور ممانعت می کند. چنین مصداقی باید ایران را در اصرار برای 
برداشته شدن تحریم سپاه مصرتر کند. این کارشناس سیاست خارجی در پاسخ به 
این سوال که برخی گمانه زنی ها از درخواست روسیه از ایران برای تعویق مذاکرات 
بــه منظور حل و فصل بحران اوکراین حکایت دارد،  آیا این امکان وجود دارد که 
مسکو در سفر وزیر امور خارجه به این کشور چنین درخواستی را مطرح کرده و 
از سوی تهران نیز مورد قبول واقع شده باشد، گفت: اگر قرار بود روسیه نقشی در 
تصمیمات ایران داشته باشد، توافق سال ۲۰۱۵ نیز حاصل نمی شد؛ چراکه در فایل 
صوتی معروف آقای ظریف شنیدید که گفتند روسیه با توافق مخالف بود و شاهد 
آن را نیز عدم حضور وزیر امور خارجه این کشور در عکس یادگاری اعلام توافق 
عنوان کردند. وی ادامه داد: ما ایرانی ها یک قانون کلی داریم و همواره می خواهیم 
ناکامی خود را به گردن قدرت های خارجی بیندازیم و این موضوع در طول تاریخ 
وجود داشته است؛ البته من آنقدر ساده نیستم که بگویم قدرت های خارجی هیچ 
تاثیر و نفوذی در ایران ندارند اما اینکه در سطح تصمیم سازی منتظر نظر کشورهای 
دیگر باشیم، صحیح نیست.  واقعیت این است که بسیاری از مشکلات ما ناشی از 
عدم مدیریت درست و عدم درک دقیق از روابط بین الملل است که باعث می شود 
تصور کنیم هرآنچه اراده کنیم باید محقق شود. وی افزود: دنیای روابط بین الملل 
دنیای تعامل اســت و باید بتوانیم جایگاه خود را در صحنه بین الملل به درســتی 
ترسیم کرده و بر مبنای آن جایگاه، حقوق خود را مطالبه کنیم اما وقتی بیش از آنچه 
جایگاه ماست، مطالبه می کنیم و قدرت لازم برای تحقق آن را نداریم،  خواسته مان 
محقق نشده و در نتیجه تقصیر را به گردن قدرت خارجی می اندازیم. در خصوص 
مســاله احیای برجام هم واقعیت این اســت که ما انتظاراتی داریم که برای مثال از 
زبان آقای نبویان، نماینده مجلس بیان شــده که دست نیافتنی است اما عدم تحقق 
آن را به گردن تیم آقای ظریف می اندازند و چقدر ساده انگارانه است که فکر کنیم 
تغییر افراد، رویکرد کشــور در قبال موضوعات را تغییر می دهد و این یک توجیه 
غیراخلاقی اســت. وی تاکید کرد: ما انتظاراتی را در مســیر احیای برجام مطرح 
کرده ایم که آن انتظارات عملا دست نیافتنی هستند و باید به سمت مواردی برویم 
که در چهارچوب برجام قابل تحقق باشد. اگر می توانیم در داخل اقداماتی را انجام 
دهیم که تحریم ها را خنثی یا کم اثر کند،  به سمت آن مسیر حرکت کنیم اما اینکه 
بخواهیم ناکامی خود را گردن روسیه یا آمریکا بیندازیم واقع بینانه نیست. البته این 
انتظارات غیرواقعی از سوی آمریکا هم مطرح شده و می بینیم آقای بایدن در همان 

مسیر ترامپ قدم گذاشته است.

ســرویس سیاسی- ســکوت عجیب مدیران بانکی در برابر مطالبه افشای 
فهرســت ابربدهکاران بانکی در حالی ادامه دارد که در قانون بودجه ۱۴۰۱ بانک 
مرکزی مکلف به انتشــار اسامی دریافت کنندگان دانه درشت وام های بانکی شده 
است. در سالی که گذشت وزارت اقتصاد با رویکرد اصلاح رویه و سیاست های 
بانکی کشور، اقدام به صدور ۵ دستور مهم گرفت که در رأس آنها الزام بانک های 
دولتی برای انتشــار اسامی ابربدهکاران بانکی بود. علاوه بر این تسهیل پرداخت 
تســهیلات خرد بدون ضامن و همچنین پرداخت وام ۱۰ میلیون تومانی قرض 
الحسنه به سرپرستان خانواده های دچار شده به بیماری کرونا در کنار الزام بانک ها به 
ارائه یک نسخه از قرارداد تسهیلات بانکی و برگشت وجوه اضافی از وام گیرندگان 
از دیگــر ابلاغیه هــای وزارت اقتصاد بود که در کانون توجه مردم قرار گرفت. در 
عین حال برگزاری جلسه بررسی عملکرد هر یک از بانک های دولتی نیز در حالی 
همچنان دنبال شد که به نظر می رسد همچنان مدیران ارشد بانک ها نسبت به انتشار 
اسامی بدهکاران بدحساب بانکی به دلایل عجیب و قابل تأملی امتناع و سرپیچی 
می کنند. این رفتار در حالی است که رهبر انقلاب ابربدهکاران بانکی را به عنوان 
مجرمان اقتصادی اعلام و بر لزوم تعقیب و مجازات آنها تاکید کرده اند. ایشــان با 
تاکید بر »مبارزه جدّی با بدحساب های بانکی« با بیان اینکه »یک عدّه ای هستند 
که از تسهیلات بانکی، بناحق و نادرست استفاده می کنند« یادآور شدند: اینها »برای 
یک کار تســهیلات می گیرند، در کار دیگری آن را مصرف می کنند که مصلحت 
کشــور نیست؛ بعد هم بدهی خودشان را با بانک ها تسویه نمی کنند؛ این ها واقعاً 
مجرمند. بنده نمی گویم هرکسی بدهکار بانکی است مجرم است؛ نه، یکی هست 
ممکن است بدهکار بانکی باشد، ]ولی[ کمک هم باید به او کرد؛ هستند مواردی 
که حتیّ بدهکارند ولیکن بایستی کمک هم به او بکنند امّا بعضی هم هستند که باید 
مورد مؤاخذه قرار بگیرند، مورد سوال قرار بگیرند. این کارها باید در کشور انجام 
بگیرد.« مدیران و اعضای هیأت مدیره برخی بانک ها، انتشار اسامی مجرمان بانکی 
را مساوری با ایجاد ناامنی اقتصادی و لطمه های جبران ناپذیر به این افراد دانسته و 
در عین حال برخی از آنها نیز به بهانه دولتی بودن یا وابستگی برخی از بدهکاران 
به نهادها یا ارگان های مختلف، انتشار اسامی آنها را غیرممکن و خلاف مصلحت 
می دانند. احسان خاندوزی وزیر اقتصاد اما مماشات با بدهکاران بدحساب بانکی 
را بی معنی دانســته و با بیان اینکه با انتشار اسامی بدهکاران بانکی و مطالبه افکار 
عمومــی برای ضابطه مند کردن آنها به طور حتم وصول مطالبات بانکی تســریع 
خواهد شد، معتقد است: »خیلی صریح می گویم بدهکاران بدحساب بانکی ولو 
دولتی و وابســته به ارگان های نظام باشــند، باید به افکار عمومی معرفی شده و از 
دریافت مجدد تسهیلات توسط آنها جلوگیری شود.« در همین راستا وزیر اقتصاد 
طی نامه ای از رئیس کل بانک مرکزی درخواســت کرده بود شورای پول و اعتبار 
"الزام بانک ها به انتشار اسامی ابربدهکاران خود هر سه ماه یک بار در سایت بانک 
مربوطه به نحوی که مشــخصات تســهیلات گیرنده یا متعهد، توجیه بانک برای 
تخصیص منابع، مبلغ تسهیلات یا تعهدات، میزان بازپرداخت، مانده بدهی، نرخ 
سود و نوع کلی تضامین برای عموم قابل مشاهده باشد" را مصوب نماید که تا این 
لحظه خبری از آن نیســت. در قانون بودجه ۱۴۰۱ بانک مرکزی مکلف به انتشار 

اسامی دریافت کنندگان دانه درشت وام های بانکی شده است.

بهشتی پور کارشناس سیاست خارجی:

عادت کرده ایم مشکلات خود را 
گردن قدرت خارجی بیندازیم

روزه سکوت مدیران در برابر مطالبه 
افشای فهرست ابر بدهکاران بانکی

چشم خانم ها

چهره مکشوفه زن 

اعزام متخصصان ایرانی 

زیر خط »مطلق فقر«

بربری نماد صبحانه 

افزایش غرق شدگان در نوروز

روایت سردار کوثری 

گسترش کشف حجاب 

عملی نشد

مطالبه مردمی

سرعت پایین اینترنت

اعلام وصول نمی شود

محمدتقی رهبر، عضو جامعه روحانیت مبارز و امام جمعه موقت اصفهان 
گفت : در موضوع ورود خانم ها به ورزشــگاه نمی توانیم به سادگی این مجوز را 
صادر کنیم. به هرحال پوشش مردانی که فوتبال بازی می کنند، طوری است که از 
نظر اســلام باید از چشــم خانم ها دور باشند.البته از آنجایی که نهی از منکر نباید 
دلیلی بر انزجار مردم از دین باشد،  می توانیم با تدبیری کاری کنیم که زنان هم به 

ورزشگاه بروند و هم به گناه نیفتند.

ســیداحمد علم الهدی، امام جمعه مشهد گفت :دامنه تجاوز جنسی بسیار 
فراتر از محدوده ای اســت که امروزه مورد تلقی عموم مردم است، زیرا مبتنی بر 
کلام نورانی وحی در قرآن کریم، لذت جویی اساس بی عفتی است، گفت: بر این 
اســاس، فراتر از مبادرت به آمیزش حتی اگر فردی به قصد لذت جویی به چهره 
مکشــوفه یک زن نگاه کند و یا به صوت و لحن زنانه او گوش فرا دهد، عمل او 
مشمول تجاوز است.در مفهوم رعایت حجاب و پوشش در افراد، متاسفانه امروزه 
نگرش عمده جامعه بلافاصله به سمت حفظ حجاب در جامعه متمرکز می شود 
درحالی که افزون بر جامعه، افراد حتی در خانه خود نیز باید مقید و ملتزم به حیا 
و عفت باشــند و به طور مثال، این مصداق کامل بی حیایی اســت که زن و شوهر 

حریم شخصی خود را در پیشگاه فرزندان نادیده می گیرند.

روزنامه کویتی الجریده مدعی شد که یک منبع آگاه در ایران گفته که تهران 
۲۵ کارشناس ایرانی از وزارت صمت و متخصصان در زمینه مکانیزم های دور زدن 
تحریم ها را برای ارائه مشاوره به همتایان روس خود به روسیه اعزام کرده است. 
بنا به گفته این منبع آگاه، مسکو خواستار دریافت اطلاعات فنی و دقیقی از تجربه 

ایرانی ها در دور زدن تحریم ها و زندگی با تحریم ها طی چهل سال شده است.

آمار های غیر رسمی نشان می دهند اکنون حدود ۴۲ میلیون نفر ایرانی، اکون 
زیر خط »فقر نسبی« زندگی می کنند.مطابق تعاریفی که برنامه توسعه سازمان ملل 
متحد از »فقر« و »فقر مطلق« در سطح جهان به دست می دهد، درآمد روزانه کمتر 
از ۱.۹ دلار آمریکا به ازای هر فرد، برابر با قرار گرفتن فرد در زیر »خط فقر مطلق« 
قلمداد می شود.با احتساب دلار ۳۰ هزار تومانی، هر ایرانی که روزانه کمتر از ۵۷ 
هزار تومان و ماهانه کمتر از یک میلیون و ۷۰۰ هزار تومان درآمد داشته باشد، زیر 
خــط »فقر مطلق« قرار دارد.بنابراین یک کارگر ایرانیِ متاهل با ۲ فرزند که ماهانه 
بایــد حدود ۶ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان حقوق بگیرد نیز همچنان زیر خط »فقر 

مطلق« جهانی زندگی می کند.

عضو شورای شهر ماکو در آذربایجان غربی گفت : یکی از نهادها در شهرستان 
ماکو دستور داده چون نان بربری نماد صبحانه است، در ماه رمضان در شیفت صبح 
باید تعطیل باشــند. پیش از این  دادســتان کل کشور اعلام کرد که با روزه خواری 
در ملاءعــام باید برخورد کرد و در نامه ای به فرمانده نیروی انتظامی نیز برخورد 
با روزه خواران ابلاغ شــد، اما ظاهرا این دستور، برای برخی بسیار خوش آمده و 
تا بالاترین حد آن پیش رفته اند؛ چنانچه خبرهای رسیده از شهرستان ماکو، نشان 
می دهد نانوایی های بربری با ابلاغیه ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان، در 
شــیفت صبح در ماه رمضان تعطیل شده اند، چراکه نان بربری در شهرهای آذری 

نماد صبحانه است.

رئیس ســازمان اورژانس کشور گفت : شمار غرق شدگان در نوروز امسال 
افزایش قابل ملاحظه ای داشــته است.۴۷ تن جان خود را در سواحل هرمزگان، 
خوزســتان، اردبیل و مازندران از دســت دادند.همچنیــن تعداد مأموریت های 

اورژانس در حوادث ترافیکی با ۴۰ درصد رشد مواجه شد.

سردار اسماعیل کوثری، فرمانده سابق سپاه محمد رسول الله)ص( و نماینده 
فعلی تهران در مجلس می گوید: بعد از پایان جنگ و پذیرش قطعنامه، آقای هاشمی 
در نماز جمعه و مصاحبه ها مردم را به یک زندگی دنیایی دعوت کرد. ...نظر ایشان 
این بود که یک جمهوری اســلامی عین آلمان و ژاپن درســت شود که ما فقط به 
دنیــای مــردم فکر کنیم. در صورتی که حضرت امام و خود حضرت آقا که رهبر 

شده بودند، نظرشان رسیدگی به مستضعفین بود.

جعفر راســتی، نماینده مردم شبســتر در مجلس گفت : برخی از مجریان 
صداوسیما و هنرپیشه های مطرح در سطح جامعه علنا به اسلام و خون جوانان 
این مرز و بوم دهن کجی می کنند و هر روز شاهد کشف حجاب برخی خانم های 
معلوم الحال هستیم. تا کی این وضعیت ادامه خواهد داشت؟ چرا در گزینش آنها 

قبل از معروف و الگو شدن دقت نمی کنید؟

ســید رضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت پیش از سال، بارها از 
حذف قرعه کشــی خودرو از ســال ۱۴۰۱ خبر داد.به استناد تاکیدات مکرر وزیر 
صمت، نباید از این به بعد، پیش فروش خودرو به صورت قرعه کشی باشد. این 
در حالی اســت که از  )۱۵ فروردین( ایران خودرو بخشنامه شرایط فروش فوق 
العاده محصولات خود به صورت قرعه کشی را منتشر کرده و عملا نشان می دهد 

قرعه کشی حذف نشده است.

رئیس جمهور ضمن قدردانی از والدین دانش آموزان و دانشجویان گفت: 
امــروز به دلیل اینکه موضوع کرونا دغدغه جدی نیســت، لازم بود تا مدارس و 
دانشــگاه ها بازگشایی شوند؛ با وجود این، باید اصول بهداشتی هم رعایت شود. 
رئیســی گفت: والدین دانش آموزان و دانشجویان به دلیل افت تحصیلی و کافی 
نبودن آموزش مجازی آن ها پیگیر بازگشــایی مراکز آموزشــی بودند. امروز به 
دلیل اینکه موضوع کرونا دغدغه جدی نیســت، لازم بود تا مدارس و دانشگاه ها 

بازگشایی شوند.

عضو هیأت رئیســه مجلس، تذکرات کتبی نمایندگان به مسئولان اجرایی 
کشور را قرائت کرد. تذکر مرتضی محمودوند نماینده خرم آباد و ۲۲ نماینده دیگر 
به وزیر ارتباطات درباره رسیدگی به بی توجهی مخابرات و پوشش اینترنت در 
مناطق محروم لرســتان. تذکر مهدی شریفیان نماینده تهران به همراه ۳۲ نماینده 
دیگر به وزیر ارتباطات درباره ضرورت پاسخگویی درباره قطع اینترنت و کاهش 

سرعت آن در نقاط کشور و ضرورت به روزرسانی زیرساخت ها.

سید ناصر موسوی لارگانی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی در تذکر 
شفاهی به هیئت رئیســه مجلس درباره استیضاح وزیران کابینه دولت سیزدهم، 
گفت: اســتیضاح دو وزیر که به امضای ۵۵ نماینده مجلس رســیده، تقدیم شده، 
اما اعلام وصول نمی شود؛ یکی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و دیگری وزیر 
صنعت، معدن و تجارت است که ما درخواست اجرای آیین نامه برای استیضاح 
این دو وزیر را داریم. وی تصریح کرد: همچنین بنده سؤالی از وزیر تعاون داشته ام 
و مدت هاســت که اعلام وصول شــده، اما در دستورکار قرار نمی گیرد، بنابراین 

خواهشمند است این موارد برای رسیدگی در دستورکار مجلس لحاظ شود. 

اخبار ویژه ...


